
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Poročila: 
+ Šmarskorogaško učiteljsko društvo je 

zborovalo dne 26. sept. v Sv. Vidu pri Grobelnem. 
Od 70 članov navzočih 66, torej nad 94%. 

Predsednik tov. Glinšek pozdravi novo čla
nico tov. Voduškovo, gosta dr. Novakovo ter Jz
reče nekatere čestitke. Nato oriše dogodke v šol
skem in stanovskem življenju v dobi izza zadnjega 
zborovanja. 

Zapisnik se odobri. 
Prečita se poslovilni dopis tov. Kovačiča ter 

razmotrivajo dopisi uprave Zvončka. ZKD glede 
Koroškega dneva in organizacije kulturnega dela 
ter dopis sreskega poglavarja glede ureditve okraj
nih učiteljskih knjižnic. 

O moškem ročnem delu v osnovni šoli je po
dala izčrpen referat tov. Kukovčeva, ki se ie že 
bavila z ročnim delom kot ilegitimnim predmetom 
za dečke že vrsto let ter je vsa teoretična izva
janja mogla pojasniti z izdelki stoperške šolske 
dece. V obrambo moškega ročnega dela je na
vedla : 

Vsak človek naj izuri spretnost svojih rok! 
Roka ima častno mesto, tik jezika, da povzdigne 
človeka nad živalstvo (Herbart). 

Nazor ne nastane le iz okularnih zaznav mar
več iz celokupnosti senzorskih vtisov, predstave 
pa šele iz motorskih refleksov. 

Ročno delo zaposli otroku roko in duha v 
prijetni harmoniji, pobudi ročno spretnost in na
poti učenca v smer bodočega poklica, usposobi 
učenca za opazovanje in občudovanje stvarstva 
ter umetnin, odvrača mladino od hudobnega po
četja ter ustreza prirojenemu nagonu k delu, jači 
telesne moči ter naposled privadi .mladino k smo
trenemu počenjanju. iz česar vzklijejo nravna na
čela in vzraste nravni značaj. 

O Pomladku Rdečega križa poročala je bivša 
članica našega društva ga dr. Novakova iz Beo
grada. Nacijonalno in socijalno čuteče poročilo je 
vsebovalo osnovne misli o pomenu organizacije 
Pomladka in organiziranju po razredih, šolah, po
krajinah in državah. Poročevalka ie v kratkih 
obrisih tudi omenila dosedanje uspehe. Poročilo so 
zborovalci sprejeli s toplo simpatijo, prepričani 
smo, da poročevalkin trud ni bil zaman. 

O skupščinah je poročal tov. Verk. ki se je 
v svojem poročilu omejil na načeta vprašanja 
naših nadzornikov, starejših tovarišev in nara
ščaja. Na podlagi poročila so bili sprejeti sledeči 
predlogi. 

Zahtevamo z vso odločnostjo, da se vsi nad
zorniki osnovnih šol imenujejo iz vrst osnovno
šolskega učiteljstva. 

Upokojenim tovarišem izrekamo zahvalo za 
njihovo požrtvovalno delo, ki je rodilo obilo uspe
hov. Vabimo jih, da ostanejo z nami združeni v 
tovariški celoti. 

Naprošamo pov. UJU v Ljubljani, da povabi 
vse. posebno mlajše učiteljstvo k intenzivnejšemu 
splošnemu in stanovskemu delu. da tako nadome
stimo vrzeli, ki so nastale z upokojitvami. 

Društvo sklene v principu, da plačuje vsak 
društveni član počenši s 1. jan. 1926 letno 100 Din 
za Učiteljski dom v Mariboru in sicer tako dolgo, 
da se načrt uresniči. 

V svrho splošnega sodelovanja predlagamo, 
da se Učiteljski dom v Mariboru organizira kot 
d. d. Vsak v UJU organiziran član naše oblasti 
bodi delničar, lastniki delnic pa so okrajna učitelj
ska društva. 

Pri slučajnostih je bila soglasno sprejeta 
resolucija: 

Razrešitev oblastnega šolskega referenta 
Henrika Schella njegovih poslov je učiteljstvo 
šmarskorogaškega okraja silno presenetila in raz
burila, ker gazi načela, za katera se borimo. Če 
je res, da se je izvršila iz političnih nagibov in 
s sodelovanjem nekaterih učiteljev, včlanjenih v 
UJU, pozivamo UJU Pov. Ljubljana, da zadevo 
razčisti in ukrene vse potrebno, da se krivica po
pravi 

H koncu je sreski šolski nadzornik tov. Šu
mer govoril lepe besede upokojenim tovarišem 
Kurbusu, Plhaku in Stritarju, vnetim učiteljem, 
dobrim tovarišem, borbenim kulturnim delavcem. 
Tov. Stritar pa se je v ganljivih besedah poslovil 
od nas, ker se preseli. 

+ Učiteljsko društvo za konjiški okraj je 
zborovalo dne 19. sept. 1925 v Konjicah ob prav 
povoljni udeležbi; navzočih je bilo 49 članov 
od 58. 

Predsednik tov. J. Keržič pozdravlja uvo
doma vse navzoče, posebno nove člane tov. Jos. 
Šegulo iz Konjic, tov. Fr. Iglarja iz Čadrama in 
tov. Ad. Klavoro iz Vitanja, se izjavlja proti de
gradaciji obl. šol. nadzornika H. Schella z njegovo 
premestitvijo v Konjice. Padel je kot žrtev poli
tičnih intrig, četudi je užival kot vesten in nepri
stranski uradnik ter kot strokovnjak v šolskih in 
administrativnih zadevah splošno zaupanje. Nje
gova odstranitev je udarec v obraz osnovnošol
skega učiteljstva, kajti bil je s tem gažen princip, 
da bodi nadzornik nad osnovnim šolstvom iz vrst 
osnovnošolskega učiteljstva. 

Oziraje se na predstoječa izvajanja se 
sklene soglasno resolucija, ki jo prinašamo na 
drugem mestu. 

Zapisnik, dopisi. Zapisnika zadnjih zborovanj 
se vzameta odobruje na znanje. Od dopisov je 
omeniti zlasti okrožnico uprave »Zvončka«. 

Predavanje: »O petju v osnovni šoli« je pre
daval tov. Jos. Šegula; sam pevec in godbenik — 
razpravlja uvodoma o važnosti in nalogi pev
s l c e e ? P°u ka. o njega tvarini ter poda splošne 
opazke k učnemu postopanju. Povdarja, da za
hteva pevska ura enako temeljito pripravo kakor 

vsaka druga učna ura. Učitelj mora znati pesem 
tehnično kakor tudi muzikalno pravilno predavati 
ali vsaj izrazito zaigrati na goslih; dobremu pre
davanju ozir. petju je v prid pravilno držanje 
teksta, posebno ust, ekonomična funkcija dihal, 
razločno izgovarjanje besedila in primeren čas za 
petje. Glede metodičnega pouka samega naglasa 
potrebo po izobrazbi posluha s primernimi meto

. dičnimi. ritmičnimi in dinamičnimi vajami, poda 
tozadevno postopanje pri obravnavi takih vaj. Pri 
izboru pesmic je upoštevati v prvi vrsti narodne, 
a vnditi je tudi umetne po načelu od lažjega do 
težjega. Navaja prehod petja po posluhu na nižji 
do dvo in troglasnega petja po notah na višji 
učni stopnji. Končno obsoja, da se je v novih 
učnih načrtih za IV. letnik naših učiteljišč popol
noma izključilo petje z glasbo, kar pač znači, da 
celo na najvišjih mestih nimajo pravega smisla za 
ta predmet, ki med vsemi veščinami najbolj blaži 
srce in vpliva močno na vse naše čuvstvovanje. 

Za izvrstno predavanje je žel tov. J. Šegula 
vsestransko priznanje. 

Poročilo o skupščinah UJU sta podala tov. 
J. Kržič in Fr. Brglez in sicer prvi o pokrajinski 
skupščini v Šoštanju, drugi o glavni skupščini v 
Subotici. 

Novi učni načrti, ki so izšli v 22. broju Osn. 
Nast. ozir. v 81. štev. Ur. lista, so pomanjkljivi, 
izdelani brez dovoljnega spoznavanja otroške 
duše ter ne odgovarjajo vsem modernim težnjam. 
Sestavljala se niso ozirali na 81etno šolsko dobo 
in na različne kategorije osnovnih šol. t. j . od ne
deljenih in deljenih enorazrednic tja do osemraz
rednic. Manjkajo tozadevni izvršilni predpisi; tudi 
je še odprto vprašanje glede nabave materijala 
za deška ročna dela, manjkajo delavnice, manjka 
še končno tudi strokovno naobraženega učitelj
stva v tem oziru, i. dr. Učiteljstvo konjiškega 
okraja uvideva potrebo novih a modernih učnih 
načrtov, k sestavi se pa naj na vsak način pri
tegne učiteljestrokovnjake iz vseh oblasti, torej 
tudi iz obeh slovenskih. Pri porazdelitvi učnih ur 
in učne snovi bodi po možnosti podlaga 14. zv. 
Končnikovih naredb za bivše Štajersko. UJU pov. 
Ljubljana se pa naproša za posredovanje na pri
stojnih mestih v zaželjenem smislu. 

+ Učit. društvo za laški okraj je zborovalo 
ob navzočnosti 75 članov v soboto, 3. X. 1925. v 
šoli na Hrastniku. 

Ob določeni uri otvori predsednik zborova
nje ter pozdravi navzoče, posebno še g. prof. 
Druzoviča, ki se je radevolje odzval vabilu dru
štva, da mu poda novih smernic v pevskem po
uku. Nadalje pozdravi tov. Jurko Blaža, ki se je 
kljub temu, da ne biva več med nami, udeležil 
našega zborovanja ter na novo vstopivše člane oz. 
članice: Grilčevo, Pleskoviča. Mayerja, Bal tesar
ja, Razpotnikovo, Zamejčevo, Laznikovo, Jeluši
čevo in Iskro Vero in Zoro. — K stalnemu ime
novanju čestita tovarišicama Neratovi in Plavša
kovi. Nato omenja upokojitev toy. Četina in Go
stinčarja. katerima želi, da še dolgo vrsto let uži
vata zasluženi pokoi. Tovarišici Oračevi izrazi 
sožalje k bridki izgubi njenega očeta. Po pred
sednikovem poročilu, v katerem poživlja učitelj
stvo k proslavi Koroškega dne, se preide na 
dnevni red s tem, da se prečita in odobri zapisnik. 

Nato se prečitajo od zadnjega zborovanja 
došli dopisi. K dopisu glede Koroškega dne se na
bere za Gospostvetski zvon 181 Din. 

O pokrajinski skupčini v Šoštanju je poročal 
tov. Kislinger. Ker je bilo celotno poročilo natis
njeno__že v »Tovarišu« je omenjal le osebne utise 
zborovanja. 

Poročilo o glavni skupščini v Subotici od
pade, ker je tov. Gnus, ki je zastopal naše dru
štvo obolel. 

Predavanje. Na željo g. prof. Druzoviča je 
prisostvovalo učiteljstvo pevskemu pouku na 
srednji stopnji. Pri poizkusu je pokazal g. prof. 
praktično, kako naj se metodično postopa pri 
pevskem pouku. K svojemu praktičnemu poizkusu 
je podal v nad uro trajajočem zanimivem preda
vanju svoja pojasnila. Po predavanju se je vnela 
o predmetu živahna debata, koje zaključek je bila 
želja, da bi še večkrat slišali g. prof. Druzoviča. 

Pri slučajnostih je bilo sprejetih več interno 
društvenih predlogov. Po zborovanju se je vršil 
skupen obed v hrastniškemu Narodnemu domu, 
kjer je tov. Hofbauer s požrtvovalnimi tovariši
cami gostom kar najlepše postregel. 

+ Učiteljsko društvo za Maribor in bližnjo 
okolico je zborovalo dne 6. oktobra 1925 na III. 
deški osnovni šoli po sledečem dnevnem redu: 

1. Pozdrav predsednika. 2. Zapisnik. 3. Referat 
g. prof. Šiliha (Etiški kongres v Sarajevu). 4. Pred
sednikovo poročilo. 5. Referat tov. Hrena o Ko
roškem dnevu. 6. Slučajnosti. 

Predsednik otvori ob 9. uri zborovanje in 
pozdravi v vznesenih besedah navzoče, posebno 
novega oblast, šol. nadzornika Vrščaja, želeč, da 
bi šel učiteljstvu povsod na roko. Oblastni šol. 
nadzornik se mu zahvali, povdarfajoč, naj ima 
učiteljstvo dvoje ciljev pred očmL Korist mla
dine in blagor učiteljstva. 

Nato se ugotovi število navzočih članov. 
Zastopane so vse šole izvzemši 1 dekliške, ki je 
imela na ta dan pouk. 

Po odobrenju zapisnika nam je poročal g. 
prof. Šilih o etiškopedagoškem kongresu v Sa
rajevu in o »Vidovičevi šoli«. V nadvse zanimi
vem referatu nam je podal lepo sliko o kongresu 
samem in Vidovičevem pokretu. ki je popolnoma 
samonikel v Evropi. Priporoča tudi knjigo, ka
tero je izdal musliman Šalih Ljubunčič »Vidoviče
va škola« in revijo »Uzgajatelj«. Obe knjižici iz
hajata v Sarajevu. 

Predsednik poroča nato, da so odšle tovari
šice Permetova, Pirkmaierjeva in Kosijeva na 
pedagoško šolo v Zagreb. Mesto prejšnje tajnice 
Permetove se izvoli tovarišica Murglova. Pre
čitajo se nato dopisi Pedagoškega krožka, Urad
niškega društva »Samopomoči«, Ministrstva pro
svete in »Džačkoga doma« iz Beograda. Predsed
nik posebno priporoča »Zvonček«, ki je še vse 
premalo razširjen med mladino. 

Nato sledi referat tovariša Hrena »Naloga 
šole z ozirom na 10. oktober.« V svojem poročilu 
nam naslika grehe, ki so se zagrešili o priliki ple
biscita 

Naloga šole je sedaj, da se ta greh popravi 
in vzgaja mladino tako, da bode pripravljena za 
bodočnost. 

V živahno debato, ki je sledila referatu so 
posegli tov. Tomažič, Robnik, Grčar, Malenšek, 
Cibic in drugi. 

Sprejele so se resolucije, ki so bile priob
čenc na drugem mestu. 

Nato sledi zelo živahna, mestoma burna de
bata glede pouka nemščine na osnovnih šolah. 
Izvolita se tovariša Grčar in Cibic kot referenta. 

ki bodeta poročala o tem na prihodnjem zbo
rovanju. 

Nato se je ob tri četrt na 13. uro zaključilo 
zborovanje, ne da bi se izčrpal dnevni red. 

+ Učit. društvo za mariborski šol. okraj 
je zborovalo dne 3. oktobra t. 1. v Nar. domu 
v Mariboru. Udeležba: od 119 članov 89 navzo
čih. Tov. Predsednik pozdravi navzoče, osobito 
nove člane tt.: Lazarja. Ferka, Čekado, Mušiča 
in njegovo soprogo in upokojence ter preide na 
dnevni red. 

Čita in overi se zadnji zapisnik. Istotako 
dopisi. 

Učit. dom v Mariboru. Glede dopisa istega, 
da se za vse članstvo UJU pov. Ljubljana uvede 
letna članarina 100 Din, se po daljši debati skle
ne, poveriti to zadevo odboru, ki naj do prihod
njega zborovanja predloži ključ, kako bi se pri
spevek za Učit. dom odmeril pos. članom na 
podlagi službenih let. 

Poročilo delegatov: Tov. Vauda poroča iz 
Šoštanja o svojem predlogu za avtomatično re
ševanje povišic. Dosegel je, da se je zaprosilo 
na pristojnem mestu, da se naj prosi za povi
šico samo pri položajni plači. — Glede organi
zacije učit. pevskih zborov naj se še nadalje 
organizirajo okrajni učiteljski pevski zbori. — Do 
1. marca 1926 je treba natančen izkaz o delo
vanju učiteljstva' na nar. obrambnem polju. — 
Člane, ki ne plačujejo članarine, se bo črtalo. 
Njegov današnji predlog, naj se v bodoče da 
delegatom navodila, kakšno stališče zavzema 
društvo napram dnevnemu redu skupščine, je 
sprejet. — Tov. Šijanec poroča o državni skup
ščini v Subotici. V zanimivi obliki nam pripove
duje o potovanju in o Bunjevcih. Slika nam tudi 
potek skupščine. Članstvo je vzelo obe poročili 
z odobravanjem na znanje. 

Demonstracija z Bogojevičevim računalom: 
Gosp. Preatoni obrazloži isto in kako se z njim 
ravna. Bogojevičevo računalo znači lep napredek 
v računstvu sploh, posebno ker se da isto uporab
ljati na vseh stopnjah. — Tov. From pripomni, 
da je na Bogojevičevem računalu preveč nazoril 
in previsoka cena (3200 Din). Je za navadno 
(Fromovo) stavnico, ki je mnogo cenejša. Tov. 
Godčeva pa sploh ni za nobeno računalo, ker si 
učenci istega sami nabavijo (kamenčki, pali
čice itd.). 

10. oktober in učiteljstvo: Tov. Hren govori 
o pome_nu 10. oktobra. Po lepem patriotičnona
cionalnem govoru, v katerem primerno žigosa 
brezbrižnost države in javnosti v obče, predlaga 
sledečo resolucijo, ki je bila soglasno sprejeta: 

.Naloga naše javnosti: Narodno obrambno 
delo naših manjšin izven države je narodno pre
sojevati, obmejno organizirati in spraviti v 
sistem: 

a) Pritegniti vladni in državni aparat k 
moralnemu in gmotnemu sodelovanju — roko v 
roki. 

b) Naša obrambna društva je treba strniti 
in reorganizirati. * 

c) Naša politična strankarska javnost naj 
postopa v obmejnih krajih enotno — vsaj pri 
nar. prosv. delu. — V zvezi s tem referatom 
predlaga tov. Lazar zemljevid celega slov. na
roda po nacionalnih mejah. Izvršil naj bi ga tov. 
SI. Dimnik. Tov. Hren poroča, da itak izidejo 
kmalu zemljevidi, označeni z nacionalnimi me
jami. — Tov. Vauda apelira na navzoče, da pri
stopijo vsi k Jugoslov. Matici in vneto delujejo 
na narod, obrambnem polju. Predlaga, da se na 
prihodnji seji prosvet. odseka uvede poizvedo
valna pola, kako se učiteljstvo udejstvuje pri 
tem. — Na ustanovnem občnem zboru Zveze 
kulturnih društev za mariborsko oblast bo zasto
pal naše društvo tov. Knaflič. 

Predlogi: Predlogi tov. Mejovšeka v zadevi 
ameriškega načina sortiranja in vkladanja sadja 
itd. se odložijo za čas, dokler se ne vrne g. prof. 
Priol s študijskega potovanja na Holandskem in 
nam poda tozadevne instrukcije. Predlog tov. 
Vauda glede volitev zastopnika v ocenjevalno 
komisijo v mariborskem mestnem, mariborskem 
okrajnem in Št. Lenartskem učiteljskem društvu, 
da se te volitve vrše v povratnem vzporedu, to
rej v 3. kolobarjih — sprejet. — Nato še poroča 
tov. predsednik o nekaterih dopisih, na kar za
ključi lepo uspelo zborovanje. P. S. Tov. predsed" 
nik želi, da mu vsi poverjeniki posameznih šol ma
riborskega okraja predložijo v dveh tednih se
znam vseh na šoli nastavljenih učiteljev(ic) s 
pripombo: včlanjen, nevčlanjen. (Razvanje, p. 
Hoče). 

+ Slovenjebistriško učiteljsko društvo je 
zborovalo v soboto 3. oktobra 1925 v Slov. Bi
strici. Izmed 56 članov je bilo navzočih 49. Vse 
šole so bile dobro zastopane, edino Makolčanov 
ni bilo. 

Pozdrav predsednika: Tov. predsednik je 
iskreno pozdravil vse navzoče, posebno pa rav
natelja meščanske šole g. Rismala. Izrecno pa 
novo pristopivše člane Tomažič Božidara in Vi
vod Berto iz Črešnjevca, Menhard, Drasal in 
Kovic Ivana iz Polčan ter Cvetka iz Šmartna na 
Pohorju. Tomažiča, kateri je bil že prej naš član. 
smo ga še s tem večjim veseljem sprejeli v našo 
sredino. 

Nadalje je čestital tov. Ferlugi k usposob
Ijenostnemu izpitu. Izrekel pa je tudi čestitke 
tov. Jautu in njegovi soprogi k poroki, a nista 
bila navzoča. 

V predčasen pokoj sta odšla tov.Kokl Jožef 
in Kukovič Anton. Njuno upokojitev obžalujemo 
vsi, kajti bila sta redna in točna člana našega 
društva. Upamo pa. da bodeta tudi v bodoče rada 
zahajala med nas. 

Dopisi: Prečitali so se došli dopisi. 
Poročila skupščin: Potek pokrajinske skup

ščine v Šoštanju so člani čitali v »Učiteljskem 
Tovarišu«. Predsednik je še dodal, da je bila 
udeležba našega društva velika. 

Sledilo je poročilo tov. Planerja o državni 
skupščini v Subotici. Čeravno je imel mnogo 
neprilik ter težkoč je vendar vzel vse to bolj 
iz humoristične strani, zato se predsednik njemu 
in njegovi g. soprogi zahvaljuje za udeležbo ter 
poročilo; isto gospe Hribar in tov. Logarju. 

Predavanje prof. Gustava Šiliha: Prof. Gu
stav Šilih je z njemu lastno mirno objektivnostjo 
predaval o »Nove poti v etiškem pouku«. Visoko 
aktualna snov, katere cilj je: »Bodi človek!« Po
štena ljubezen do snovi same je tisti moment, 
kateri poleg drugih dvigne Šilihova predavanja 
na ono lepo višino, katera zmaguje. Bodi mu na 
tem mestu še enkrat izrečena prisrčna zahvala! 

Slučajnosti: Predlagalo se je, naj bi se v 
našem društvu ustanovil dramatiški odsek ter naj 
bi se uprizorile po možnosti igre, kojih čisti do



biček bi se naj poslal »Učiteljskemu domu« v 
Mariboru. 

Predlog se je sprejel ter se je vodstvo tega 
odseka poverilo tov. Janžekoviču. Drugih slučaj
nosti ni bilo. 

Prihodnje zborovanje se vrši v decembru. 
+ ŠOŠTANJSKO UČITELJSKO 

DRUŠTVO je zborovalo dne 24. sep
tembra v Velenju ob skoro polnoštevi.ni 
udeležbi članstva. 

Uvodoma pozdravi tov. predsednik 
navzoče člane, posebno tov. Trobeja, ki 
se je, dasi že upokojen, udeležil zboro
vanja in na novo vstopivšega člana tov. 
Menharta iz Topolščice, nakar preide na 
dnevni red. 

Za sresko učiteljsko knjižnico se iz
voli sledeči odbor: Predsednik Martin 
Vrečko; knjižničarka Cilka Trobejeva; 
član Miloš Tajnik. 

Poročila: O pokrajinski skupščini je 
poročal tov. Tajnik; ker se je skoro vse 
članstvo udeležilo skupščine, ie preda
vatelj omejil svoje poroči.o le na najvaž
nejše. 

O državni skupščini ie imel iako 
zanimivo in zabavno poročilo tov. Vreč
ko. Vsi člani so mu z zanimanjem sledili 
in se tudi iz srca nasmejali njegovim 
umestnim opazkam. Za svoje interesant
no poročilo, ki ga je poživil s s.ikami iz 
Subotice, je žel mnogo pohvale. 


